
Zemědělské družstvo ZVOZD 
Horácko Opatov hospodaří 
v okrese Třebíč na 3200 ha země-
dělské půdy, z toho je asi 2600 ha 
orné a  zbytek připadá na trvalé 
travní porosty a  pastviny. Na 
1100  ha pěstuje obilniny, na 
370  ha řepku a  590 ha zaujímá 
kukuřice na siláž pro skot i bioply-
novou stanici o výkonu 1,7 MW. 
V  osevním postupu jsou i  bílko-
vinné plodiny pro  výživu zvířat, 
hrachové a jetelotravní směsky či 
trávy. Na Třebíčsku je družstvo 
jediným pěstitelem konzumních 
brambor, které letos vysadilo na 
150 hektarech. 

Jedním z ekonomických pilířů 
družstva je chov skotu, v součas-
né době chová na 650 krav čes-
kého strakatého plemene s prů-
měrnou užitkovostí kolem 7500 
litrů. V uzavřeném obratu stáda 

má celkem 1800 kusů skotu 
včetně 300 býků ve výkrmu, na-
víc vykrmuje i  2000 prasat 
a  chová na 200 ovcí plemene 
suffolk. „V  družstvu pracuje 
120  zaměstnanců, někteří i  na 
dohodu, a  s  jejich nedostatkem 
nemáme žádné problémy. Za-

městnáváme jenom místní,“ 
pochlubil se předseda. „Je to 
nejen tím, že jsme vzdáleni od 
větších měst nebo velkých vý-
robních podniků, ale i  tím, že 
pracovníkům nabízíme slušnou 
mzdu a  řadu benefitů, počínaje 
penzijním připojištěním a konče 
stravenkami. A  samozřejmě 
„slušné zacházení.“

Jedním z pilířů je chov 
skotu

„Před šesti lety jsme se rozhod-
li, že všech 800 dojnic ze dvou 
farem soustředíme na jedno stře-
disko, a to do Předína, kde jsme 
měli více vlastních pozemků ne-

zbytných pro moderní mléčnou 
farmu,“ vrací se k  chovu skotu 
Pavel Kovář. „Tak velké množství 
dojnic na více místech bylo z hle-
diska jejich chovu složité a z eko-
nomického hlediska neúnosné. 
Tento záměr jsme letos dotáhli 
do úspěšného konce, dnes má-
me v Předíně 647 krav, vysoko-
březí jalovice zhruba dva měsíce 

před otelením a  250 telat. Na 
farmě v  Kněžicích, kde se ještě 
před rokem dojily krávy, odcho-
váváme mladý skot od věku tří 
měsíců po vysokobřezí jalovice 
a nacházejí se tam i vlastní jatka, 
v nichž zpracujeme zhruba třicet 
procent vlastních prasat a veške-

rou produkci z výkrmu býků. Na 
třetí farmě v Opatově je výkrmna 
prasat, stáj pro výkrm býků a mí-
chárna krmiv.“

Vraťme se na mléčnou farmu. 
V  současnosti jsou již v  plném 
provozu dvě nové produkční stá-
je, každá pro 298 dojnic, velká 
kruhová dojírna, stáj pro krávy 
stojící nasucho a vysokobřezí ja-

lovice, stáj s boxovým ustájením 
telat a porodnou, kotcové ustáje-
ní telat přecházející z mléčné na 
rostlinnou výživu, nové hnojiště 
a  dvě železobetonové jímky na 
veškeré odpadní vody a močův-
ku. Ke všem uvedeným objek-
tům a  technologickým prvkům, 
na nichž se podílely i  firmy K-
-STAV Třebíč, PKD Dačice, Ka-
mír&Co, Haze a  Wolf, dostali 
návštěvníci během prohlídky za-
svěcené informace. V příštím ro-
ce by měly rozsáhlou moderniza-
ci zakončit silážní žlaby, které 
budou stát na místě původního 
čtyřřadého kravína a  zastaralé 
dojírny.

Tři etapy výstavby
Modernizace farmy v  Předíně 

začala v roce 2019, kdy se přesta-
věl starý kravín K-102 na stáj pro 
120 dojnic stojících nasucho 
a vysokobřezích jalovic, byla in-
stalována nová dojírna Westfalia 
s 32 stáními a firma Wolf posta-
vila dva kryté koncové sklady na 
veškeré odpadní vody a  močův-

ku. V  druhé etapě, která začala 
v roce 2020, byla postavena prv-
ní produkční stáj pro 298 dojnic, 
její kolaudace proběhla v  roce 
2021. Třetí etapa byla zahájena 
o rok později a během ní se po-
stavila totožná druhá produkční 
stáj z  druhé strany dojírny, dále 
se zrekonstruovala stáj s  boxo-
vým ustájením telat a porodnou 

a  kotcové ustájení pro 120 telat 
přecházejících z mléčné na rost-
linnou výživu. No a vloni na pod-
zim se kolaudovalo i  centrální 
hnojiště pro 6500 m3. 

„Celková investice už vyšla na 
180 milionů korun, se silážními 
žlaby se příští rok dostaneme na 
200 či 205 milionů korun,“ počí-
tá Pavel Kovář. „Jen pro zajíma-
vost, druhá totožná produkční 
stáj, kterou stejní dodavatelé po-
stavili o  rok později než první, 
byla o deset milionů korun dražší. 
Ale pozitiva převažují. Pohoda 
zvířat, zvyšující se produktivita 
práce i  užitkovost a  větší počet 
narozených telat za to stojí. Celý 
provoz si sedá, brakace krav při 
přechodu do nových stájí byla 
vysoká, takže věřím, že teď už nás 
čekají jen lepší časy se stále lepší-
cími se výsledky. Podařilo se nám 
také sehnat do Předína dva mla-
dé zootechniky, do nichž vkládá-
me velkou naději. Hodně si také 
slibujeme od přímo ukázkové 
pohody zvířat ve vzdušných 
a světlých stájích.“

Vzpomínky ještě nevybledly

Na spolupráci s družstvem za-
vzpomínal Ing. Michal Karma-
zín ze společnosti AGRICO Tře-
boň. „Již někdy v  roce 1992 
jsme v Kněžicích rekonstruovali 
výkrmnu prasat a  reprodukční 
stáje. 

 (Pokračování na str. 31)

Vladislav Fuka

Ze dvou mléčných farem jedna
Během Dne nové technologie, který koncem května uspřádaly společnosti ZVOZD Horácko Opatov a AGRICO Třeboň, si mohly desítky chovatelů 
prohlédnout téměř dokončenou mléčnou farmu v Předíně. „Od kompletní modernizace farmy pro 750 krav, s níž jsme začali před pěti lety 
a dokončit bychom ji měli v příštím roce, očekáváme vyšší užitkovost dojnic, vysokou produktivitu práce, výrazně lepší ekonomické ukazatele 
a mnohem lepší welfare zvířat,“ řekl týdeníku Zemědělec předseda družstva Pavel Kovář.
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Celkový pohled na moderní mléčnou farmu v Předíně   Foto archiv

Jedna ze dvou produkčních hal pro 289 dojnic   Foto Vladislav Fuka

Ani celodenní rušno mezi oběma otevřenými produkčními halami nemělo na pohodu dojnic žádný 
negativní vliv    Foto Vladislav Fuka

Prohlídku mléčné farmy se nenechaly ujít desítky chovatelů   Foto Vladislav Fuka

Pavel Kovář Ing. Michal Karmazín



(Dokončení ze str. 30)
Už tehdy jsme instalovali špič-

kové technologie od firmy 
Schauer s  nevídaným účinkem 
na konverzi krmiv, přírůstek a re-
produkci. Následovala větší 
komplexní modernizace stájí pro 
výkrm prasat podle nejnovějších 
poznatků a parametrů v Opato-
vě, kolaudace proběhla 5. 11. 
2005. Tento provoz stále perfekt-
ně funguje dodnes. V roce 2013 
jsme v  Opatově modernizovali 
sklady obilí včetně míchárny 
krmných směsí, která opět stále 
slouží. A pak už jsme se přesunu-
li do Předína. Dnes je tady k vidě-
ní vrchol naší spolupráce – mo-
derní mléčná farma. Zootechnici 
musejí být nadšeni, když vidí, jak 
se kolem stájí pohybuje plno lidí, 
je tu hluk, rušno a krávy pohodl-
ně leží v  otevřených vzdušných 
stájích a přežvykují. Jsou spoko-
jené, nakrmené, v kondici, a my 
jsme jim úplně jedno. Žijí si svým 

krásným, klidným pohodovým 
životem. A to je naše největší od-
měna! Další odměnou by bylo, 
kdyby mlékárny platily za mléko 

tolik, aby byla jeho produkce do-
statečně rentabilní.“ 

Nakonec si Michal Karmazín 
přece jen posteskl. „Stále slyšíme 

hlasy, jak je zemědělství podfi-
nancované, odstrkované, přehlí-
žené. Je to pravda. Zemědělci 
jsou ale neskutečně odolní, sta-

teční a pracovití, se všemi nástra-
hami se určitě vypořádají. O  to 
více mrzí některá nesmyslná roz-
hodnutí našich ministerských 
úředníků týkající se posledních 
parametrů podpůrných progra-
mů. Nesmysly, které jsou v prv-
ním, druhém či třetím kole v do-
tačních programech, jdou proti 
zdravému rozumu. Za to by-
chom měli protestovat, nikoliv 
za světové ceny, které neovlivní-
me. Aby úředníci vypsali třetí 
kolo programu na snižování 
čpavku a  omezili kapacity na 
750 prasnic, 2000 prasat ve výkr-
mu a pět tun na produkci čpavku 
u skotu, to je čirý výsměch. Proto 
by každý z  nás měl na tato ne-
smyslná úřední rozhodnutí tvrdě 
reagovat.“ 

Vzájemná důvěra
V závěru úvodních vystoupení 

poděkoval předseda Pavel Kovář 
všem firmám, které se na mo-
dernizace chovatelského areálu 
podílely, stejně tak obci Předín 
za vstřícnost a  pochopení. Vy-

zdvihl také práci projektanta 
Ing. Jana Machovce a Ing. Duša-
na Svědíka z  třeboňské společ-
nosti, který celý projekt koordi-
noval. „Se zúčastněnými partne-
ry spolupracujeme dlouhodobě, 
takže znají naše podmínky i po-
třeby,“ řekl na závěr svého vy-
stoupení předseda. „Berou váž-
ně jakékoliv naše připomínky, 
k případným reklamacím přistu-
pují zodpovědně, což je pro nás 
velice důležité. V těchto firmách 
stále pracují lidé, s nimiž se zná-
me dlouhou dobu a důvěřujeme 
si. Také proto počítáme, že nám 
pomohou při dalších investicích, 
které nechceme ani v těchto těž-
kých dobách zastavit. Ať již při 
výstavbě silážních žlabů v Předí-
ně, nebo centrálního zastřešené-
ho hnojiště pro 8500 metrů 
krychlových hnoje v Opatově, či 
větší stáje pro výkrm 450 býků 
tamtéž.“  

Do moderního chovatelského 
areálu se v  týdeníku Zemědělec 
ještě jednou vrátíme.  
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Dojnice v Předíně žijí svým klidným spokojeným životem    Foto Vladislav Fuka 
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Ze dvou ...


